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MAGNETOGRAM SEJE DRŽAVNEGA ZBORA, 17. 11. 2014 

 
 
MIHA KORDIŠ (PS ZL): Najlepša hvala za besedo.  
Pri nas se je, še zlasti to velja za zadnjih nekaj let, razvija praksa neplačanih 
volonterskih pripravništev, ki sega na zelo različna področja, pripravništva v vzgoji in 
izobraževanju, pravu in socialnem delu pa so celo zahtevana kot pogoj za pristop k 
opravljanju strokovnega izpita, ki je hkrati pogoj za zaposlitve na teh področjih, kar 
pomeni, da je veliko število mladih prisiljeno opravljati to prakso. Druga pripravništva, 
kot so na primer pripravništva v okviru diplomatsko-konzularne mreže Republike 
Slovenije pa niso obvezen pogoj za zaposlitev, ampak so pričakovana in pomenijo 
prednost pri zaposlovanju.  
Praksa volonterskih pripravništev je sramotna, še posebej zaradi tega, ker omogoča 
pripravništva in posledično zaposlitve samo tistim, ki so taka pripravništva, da so si 
lahko taka pripravništva v osnovi privoščili in s tem onemogoča dostop do teh služb 
šibkejšim skupinam oziroma tistim s slabšim ekonomsko-socialnim položajem. Ker 
Republika Slovenija večino zgoraj omenjenih pripravništev razpisuje kot volonterska 
pripravništva, ministru Karlu Erjavcu zastavljam naslednje vprašanje. Kateri pravni akti 
so podlaga za prakso neplačanih pripravništev na diplomatsko-konzularnih 
predstavništvih Republike Slovenije v tujini, v konkretnem primeru stalnega 
predstavništva Republike Slovenije pri EU v Bruslju je navedeno tudi, da se neplačana 
praksa izvaja po belgijski zakonodaji zato prosim obrazložite, zakaj se pri praksah v 
tujini ne upošteva določb slovenske zakonodaje in kateri pravni akti v Sloveniji 
dovoljujejo takšno stanje. Kdo odloča o tem koliko pripravniških mest bo odprtih in ali 
bodo to plačana ali neplačana pripravništva? 
Glede na to, da je minister za zunanje zadeve izjavil, da nasprotuje neplačanim 
pripravništvom, prav tako pa je tudi v koalicijski pogodbi zaveza k odpravi tega 
izkoriščanja, kako bo MZZ ukrepal, da bodo tako obstoječi kot prihodnji razpisi 
vsebovali plačana pripravništva. Zdaj, glede na to, da ministra Erjavca danes ni bi ga 
naprosil za ustni odgovor na naslednji seji Državnega zbora, ker gre za zelo perečo 
temo, ki prizadeva mnogo ljudi in zadnje čase postaja vedno bolj odmevna veja oblasti 
in prav je temu tako. 
Potem pa še naprej, vprašanje za ministrico Kopač Mrak; koliko neplačanih 
pripravništev se opravlja v okviru javne uprave v Republiki Sloveniji in kakšno je 
stališče MDDSZ/?/ do vprašanja neplačanih pripravništev, kateri pravni akti dovoljujejo 
neplačano pripravništvo v javni upravi, javnih zavodih, ministrstvih in tako dalje? Glede 
na to, da se neplačana volonterska pripravništva razpisujejo vsaj v okviru diplomatsko 
konzularne mreže RS v tujini pripravništvo v vzgoji in izobraževanje ter pripravništva na 
sodišču v okviru priprav na pravniški državni izpit, kako namerava ministrstvo nasloviti 
ta problem in katere pravne akte bi v temu primeru morali spremeniti?  
Najlepša hvala za besedo. 
 
PODPREDSEDNIK PRIMOŽ HAINZ: Hvala lepa.  
Gospod zunanji minister bo odgovoril na naslednji seji. Dr. Anja Kopač Mrak, izvolite. 
 
DR. ANJA KOPAČ MRAK: Hvala. 
Bom probala biti hitra, da bom pustila ministru dovolj časa, ker se večinoma na njega 
nanaša vprašanje, ker vas zanima predvsem volontersko pripravništvo v okviru 
diplomatske mreže in predvsem Zakona o zunanjih zadevah. 
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V splošnem je potrebno pojasniti, da možnost opravljanja volonterskega pripravništva 
daje Zakon o delovnih razmerjih, ki določa, da se takšno pripravništvo opravlja le v 
skladu s posebnimi zakoni. Torej, zakon ZDR določa to možnost, ki pa mora bit 
natančno opredeljena s področno zakonodajo. Zakon o delovnih razmerjih, kljub temu 
da pravi, da seveda pri volonterskem pripravništvu ne gr za delovno razmerje priznava 
določene pravice in to se nanašajo na zvezi z odmorom, s počitkom med delom in 
povračilu stroškov v zvezi z delom in varstvo in zdravje pri delu. Po ZDR-ju torej lahko 
to prostovoljno volonterstvo traja maksimalno eno leto.  
Zdaj, dobivamo tudi pobude, da Ministrstvo za delo prepreči in v ZDR-ju absolutno 
prepove prostovoljno pripravništvo. Jaz v osnovi za takšno radikalno rešitev nisem, 
zaradi tega ker se mi zdi, da je potrebno stvari pustiti, ker lahko da je kakšna izjema v 
sistemu, treba je pa zelo jasno pogledati, vlada mora imeti tako kot je tudi v koaliciji 
zapisano, da to ni dopustno in je potrebno res v sektorskih zakonih pogledati ali je to 
nujno in predvsem po tem, če je še nujno moramo dejansko zagotoviti možnost, da 
znotraj javne oziroma državne oziroma javne uprave zagotovimo plačano pripravništvo, 
v kolikor menimo, da je to še vedno nujno za kakovost dela tudi opraviti. 
Mi na Ministrstvu za delo, od vedno imamo Zakon o socialnem varstvu, obvezno 
pripravništvo za socialne delavce, mi to z evropskimi sredstvi financiramo že od leta 
2010. Torej, jaz ne da govorim da sem proti volonterskim pripravništvom, mi smo v 
okviru evropskih sredstev zagotovili plačilo za opravljanje te prakse. 
Drugače je pa tudi v okviru jamstva za mlade imamo predvideno pripravništvo, zdaj bo 
v kratkem razpis iz faksa v prakso, kjer bomo dodelili sredstva, smo se pa z resornimi 
ministri oziroma tudi ministricami že pogovarjali, da pregledamo obseg volonterskega 
pripravništva na katerih področjih je, koliko bi kolegi za delovanje sistema in seveda 
pritok mladih, vključevanje mlade delovne sile v javno upravo potrebovali teh 
pripravništev in da to zagotovimo plačilo v okviru operativnega programa, torej v novi 
finančni perspektivi. Tako da tukaj poteka kar nekaj sestankov in usklajevanj in ko bo 
šlo za realizacijo operativnega programa bodo tudi finančna sredstva direktno za ta 
namen in tudi število mest in vse bo razdelano.  
Tako da, če ponovim, na Ministrstvu za delo, naš resor sociale dejansko izvajamo tako 
da volonterskega pripravništva ni. 
 
PODPREDSEDNIK PRIMOŽ HAINZ: Hvala lepa. 
Izvolite, gospod Miha Kordiš. 
 
MIHA KORDIŠ (PS ZL): Najlepša hvala gospa ministrica. 
To se vse sliši strašno lepo, jaz upam, da bodo vaša prizadevanja porodila kakšen sad. 
Se pa sprašujem kakšna časovnica je tukaj na delu, kdaj lahko pričakujemo kakšne 
rezultate, je res, da se je mogoče malo bolj na glas začelo o volonterskem 
pripravništvu govoriti v zadnjih nekaj letih, ampak to zgolj zaradi tega, ker se je problem 
stopnjeval. Omenili ste plačevanje oziroma kompenzacijo z nekimi evropskimi sredstvi. 
Mislim, da se vsi zavedamo, da evropska sredstva ne pomenijo sistemske rešitve, zato 
pač ponavljam svoje vprašanje: Ali imate nemara kašen terminski načrt do tega, da se 
problem sistemsko naslovi in sistemsko razreši, dokonča, da nam o njem ni več treba 
sploh govoriti. Najlepša hvala za besedo. 
 
PODPREDSEDNIK PRIMOŽ HAINZ: Hvala lepa. 
Gospa ministrica boste odgovorili. 
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DR. ANJA KOPAČ MRAK: Mislim, da se je vlada kot celota zavezala s koalicijo, da ne 
podpira volonterskih pripravništev, tako da bo treba, ker se bo v okviru OP-ja bomo tam 
znotraj reševali stvari, predvsem zagotavljali finančna sredstva. Na primer, že zdaj je v 
okviru jamstev prvi izziv in pripravništva, ki se financira iz pobude za mlade in je 
predvideno 24,9 milijonov in v bistvu v tem okviru 1300 udeležencev. Torej, že zdaj so 
sredstva za to namenjena, sem vam povedala da bodo zdaj iz faksa iz prakse, iz faksa 
v prakso, tudi razpis, ki bo zdaj objavljen ob koncu novembra, torej stvari potekajo. Je 
pa ključno vprašanje za vsakega od resorjev, da pogleda ali nujno potrebujemo sploh 
pripravništvo za to, da nekdo po koncu fakultete, ko se zaposli ali lahko opravlja delo. 
Na primer, moje razmišljanje na področju sociale je, da vsekakor je treba ljudem dati 
mentorja, jim omogočiti da od začetka imajo malce več podpore in lahko tudi brez 
pripravništva opravijo ob koncu enega leta strokovni izpit, ki je podlaga za nadaljnje 
delo v zavodu kjer so. Tako, da ključno je, da kolegi vsak na svojem sektorju premisli 
ali še potrebuje zakonsko regulacijo, da sploh govori o nujnosti pripravništva, ali pa bi 
lahko na drugačen način zagotovili. Tam kjer pa bo ocena kolegov, da je res nujno 
pripravništvo, tam je pa treba seveda zagotoviti sredstva, da bomo znotraj javne 
uprave lahko to tudi plačali. Ker v bistvu dostojno delo, kjer je pa ključ, da je plačilo za 
to delo je ena osnovna pravica in temeljna usmeritev, ker seveda verjamem, da bo ta 
vlada to tudi storila. Tako, da ne zanemarjati sredstva operativnega programa, 
evropska sredstva, ki so ključna sredstva, to so slovenska sredstva, ki jih dobimo preko 
Bruslja, tako da bom jaz zelo vesela, ko bomo vsi to zagotovili, da bodo to plačana 
pripravništva. Torej, ne gre to za neke kratkotrajne rešitve ali kaj takšnega, ker morate, 
tako kot ste pravilno tudi ugotovili, da se ta praksa poslabšuje, predvsem zaradi 
zaprtosti zaposlovanja v javnem sektorju in zaradi tega, da mladi lahko vstopajo, so 
pač, ker nima moj kolega denarja da bi zagotovil več sredstev na sodiščih, je varianta, 
da če mlade želimo vključiti in jim dati možnost je pač tudi na ta način, ni najboljše, 
zato iščemo variante, da bomo financirali ta pripravništva. 
 
PODPREDSEDNIK PRIMOŽ HAINZ: Hvala lepa. 
Izvolite, gospod Miha Kordiš. 
 
MIHA KORDIŠ (PS ZL): Najlepša hvala za besedo. 
Ponovno se gospe ministrici zahvaljujem za odgovor, pa vendarle predlagam, da se to 
točko umesti na naslednjo redno sejo Državnega zbora, da se o vprašanju neplačanih 
pripravništev odpre neko širšo diskusijo, kjer lahko vaše ideje, o katerih ste nam danes 
natresli nekaj drobtinic, razpravljali nekoliko širše, z nekoliko širšim in-putom, tako 
javnosti, kot vseh ostalih poslanskih skupin in da se ne nazadnje tudi mladim, ki so 
danes prisiljeni v volonterska pripravništva pokaže, da se pa vendarle nekaj v tej državi 
dogaja, da se pa vendarle problematizira obstoječe stanje in da bomo mogoče prišli v 
nekem doglednem času do rešitve. 
Najlepša hvala. 


